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     ROČNÍK 3, ČÍSLO 1, BŘEZEN 2017 

                                     www.stitina.cz 

SLOVO ÚVODEM: 

Milí čtenáři, 

první číslo letošního Štítinského zpravodaje se 
k Vám opět dostává a přináší mnohé 
informace, které Vás, předpokládáme, 
zajímají a těšíte se na ně.  

Toto vydání přináší očekávané informace 
k investičním akcím chystaným v obci, ale již 
tradičně také ke kulturnímu životu, tak jak jste 
byli zvyklí u předešlých čísel.  

V zimním období jsme mezi některé z Vás 
náhodně vybraných obyvatel distribuovali 
„mini“ anketní dotazník ke Štítinskému 
zpravodaji, abychom se efektivně dozvěděli, 
co od tohoto dnes už možno říci periodika 
očekáváte, co se Vám líbí nebo ve zpravodaji 
postrádáte.  

Jsme mile potěšeni výsledkem této 
miniankety, která, byť nebyla plošná a 
neznáme názor všech občanů, ukázala, že 
zpravodaj se stal oblíbeným doplňkem 
informovanosti občanů, je v domácnostech 
očekáván a vítán.  

Do budoucna bude zpravodaj i nadále 
distribuován ve čtyřech vydáních ročně. A aby 
se k Vám informace dostávaly objektivně a 
pokud možno v aktuálním termínu, o to se 
postará Ing. Radek Malohlava, Mgr. Jaroslav 
Dominik, Petra Valentová a Martin Paroulek 
za redakční radu, za pravopisnou korekturu 
Mgr. Marie Dominiková a pochopitelně Vy 
čtenáři a přispívatelé článků a organizátoři 
bohatého kulturního života v obci.  

Jaro je za dveřmi, užijte si ho!   
 

Za redakční radu 
Ing. Radek Malohlava, místostarosta 
 

 
Ilustrační foto 

 

Projekční práce obecní kanalizace 
7. 3. 2017 proběhlo v sále místní ZŠ gen. H. Píky společné setkání 
představitelů obce, smluvních projektantů obce fa Aquatis Brno a 
spoluobčanů ve věci veřejného projednání a prezentace k řešenému 
projektu zbudování obecní kanalizace s obecní centrální ČOV.  
Po prezentaci projektu, který je nyní ve fázi dokončeného projektu pro 
uzemní rozhodnutí (DUR), byl dán prostor k dotazům občanů, kteří se 
prezentace účastnili ve velkém počtu.  
Projekt byl představen v širších souvislostech návrhu, včetně 
komentování bližší problematiky napojení jednotlivých nemovitostí.  
Občany pochopitelně nejvíce zajímaly dopady k samotnému napojení na 
jednotlivé nemovitosti a cenové záležitosti k realizaci.  
Spoluobčané byli starostou a místostarostou ubezpečeni, že v rámci 
projekčních prací bude vše řešeno „na klíč“. Tedy včetně vyprojektování 
jednotlivých domovních přípojek, projednání a získání stavebních 
povolení i finanční zajištění projektů pro domovní přípojky. Dále byla 
zdůrazněna nezbytnost vyřešení kvalitního odkanalizování obce jak ve 
vztahu k zpřísňujícím se zákonům, tak ve vazbě na zkvalitnění životního 
prostředí v obci.  
 
Pevně věříme, že se v co možná nejbližší budoucnosti podaří  projekt 
zdárně zrealizovat. 

     
Ing. Radek Malohlava, foto autor 
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Vážení spoluobčané,  

pokud čtete tyto řádky, je jisté, že jsme společně vstoupili do roku 2017. Přesto si dovolím 
vrátit se k událostem z přelomu roku, kterých si vážím. Děkuji pracovníkům obecního úřadu 
za zorganizování akce „Zpívání u vánočního stromu“. Potěšilo mě, že:  

* mezi vánočními přáními nechyběly ani v letošním roce pozdravy od čestného občana naší 
obce Dr. Milana Píky (syna gen. Heliodora Píky) a starosty města Poděbrad PhDr. Ladislava 
Langra  
* koledníky Tříkrálové sbírky neodradilo ani mrazivé počasí, aby putovali dům od domu a 
získávali dary na podporu lidem v nouzi  
* ubylo aut z místních komunikací, což nekomplikuje zimní údržbu  
* vyšel Štítinský kalendář sportovních, společenských a kulturních akcí pro rok 2017 

Poděkování patří všem, kteří nad rámec svých každodenních povinností přispívají ke společenskému životu a reprezentaci naší 
obce.  
Děkuji Vám všem za to, jak aktivně jsme se zapojili do třídění odpadů z domácností. Pro informaci: v Moravskoslezském kraji 
ve skupině do 2500 obyvatel se řadíme mezi 237 obcemi dlouhodobě do 40. místa, což je dobré!  
Na obecním úřadě byl přelom roku obdobím, kdy na základě vyhlášených výzev dotačních titulů se vypracovávaly žádosti na 
projekty, jejichž celkové náklady činí 2,7 mil. Kč. V případě úspěchů můžeme dosáhnout cca 1,3 mil. Kč. Konkrétně se jedná o 
akce:  
* Štivadlo 2017  
* Oprava kaple sv. Maří Magdalény 
* Posilovací sestava ve sportovním areálu (bude sloužit jako nářadí pro doplňkový sport ke klasickým tréninkovým aktivitám  
   TJ Tatran Štítina, dále pro vyžití mládeže ve volném čase)  
* Modernizace vybavení obecní knihovny (nákup počítačové sestavy, notebooku, dataprojektoru a projekčního plátna)  
* Oprava místní komunikace na ulici Komenského  
* Chodníky ulice Palackého IV. etapa  
Jsou před námi zvolenými zastupiteli obce necelé dva roky, a to není málo ukázat Vám, vážení spoluobčané, alespoň snahu využít 
svých schopností a síly a energie pracovat společně na chodu obce a pro její rozvoj.  
Na začátku roku Vám přeji pevné zdraví a život v míru, který, jak dnes vidíme, už není samozřejmostí.  
 

Štěpán Koník, starosta obce 

 

 

  
Možná tomu chtěla letošní poměrně mrazivá zima, kdy rtuť 
teploměru se od začátku ledna jen občas podívala do 
kladných čísel (nad nulu). Využil toho vedoucí našeho 
restauračního zařízení na hřišti Tatranu pan Jiří Hloušek a 
pustil se do pokusu.  

 "Udělám z jednoho volejbalového kurtu kluziště pro 
štítinskou veřejnost."  

 Možná ani netušil, co si na sebe ušil. Strávil při přípravě 
několik mrazivých  nocí. Ale podařilo se… Začalo se bruslit 
a nostalgické vzpomínky na bruslení na našem  štítinském 
rybníku  byly skutečně už jen nostalgické…  

Škoda jen, že zájemců o bruslení bylo poměrně  málo.  Snad 
veřejnost ani o tom nevěděla. Mnohé děti do areálu přišly, 
ale namísto aktivního pohybu při bruslení pátraly se svými 
mobily  po neexistujích virtuálních pokemónech.  

Je nutno ocenit počin pana vedoucího. Ve vzpomínkách také 
ožívá snaha udělat pro děti něco podobného za naší školou. 
Nevím, jestli si ještě na to vzpomenete. Ale i tenkrát to stálo 
za poděkování za neuvěřitelnou snahu. Není to totiž vůbec 
jednoduché, jak by se zdálo.  

Kéž by takovýchto dobrovolných počinů pro naši obec bylo 
více. Ještě jednou děkujeme...  

Mgr. Jaroslav Dominik, foto autor 
 

 

Kluziště ve Štítině 
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ROZPOČET OBCE 2017 
Na únorovém zasedání zastupitelstva byl odsouhlasen rozpočet obce pro rok 2017.  
Mezi základní výdaje jako každoročně patří náklady na provoz školy, činnost místní samosprávy a odpadové hospodářství. Nemalá 
částka je vyčleněna na opravy a rekonstrukce silnic, rekonstrukci kaple sv. Maří Magdalény, projekční práce ke kanalizaci a mostní 
konstrukci na ul. Havlíčkova. Nechybí vyčleněné prostředky také na kulturní a sportovní aktivity. 
Celkové příjmy do rozpočtu činí 25 099 600,- Kč, výdaje celkem 28 762 584,- Kč. Rozpočet tedy oproti loňskému, který byl vyrovnaný, 
je pro letošek deficitní. Část nákladů předpokládáme bude pokryta ze získaných dotací. Bližší informace k jednotlivým investičním 
akcím jsou rozepsány v jednotlivých příspěvcích, další podrobné informace lze získat na obecním úřadě nebo obecních stránkách 
www.stitina.cz  

Výdaje   

paragraf název  částka  

2212 Silnice       1 750 000,00     

2219 Ostatní záležitosti pozemních komunikací         880 000,00     

2321 Odvádění a čištění odpadních vod       1 640 000,00     

3113 Základní škola       3 800 000,00     

  (v tom pol. 5331 - neinvestiční příspěvek ZŠ g.H.P.- 3 800 000,00)   

3311 Divadelní činnost         170 000,00     

  (v tom OS DS Šamu Štítina 170 000,00)   

3312 Hudební činnost           51 600,00     

  (v tom OS Bejatka 51 600,00)   

3314 Činnosti knihovnické           65 000,00     

3319 Ostatní záležitosti kultury             3 600,00     

3322 Zachování a obnova kulturních památek         750 000,00     

3341 Rozhlas a televize             5 000,00     

3399 Ostatní záležitosti kultury, církví a sdělovacích prostředků           85 000,00     

3412 Sportovní zařízení v majetku obce         350 000,00     

3419 Ostatní tělovýchovná činnost         200 000,00     

3421 Využití volného času dětí a mládeže         350 000,00     

3511 Všeobecná ambulantní péče           70 000,00     

3613 Nebytové hospodářství         290 000,00     

3631 Veřejné osvětlení         300 000,00     

3632 Pohřebnictví           50 000,00     

3635 Územní plánování         100 000,00     

3639 Komunální služby a územní rozvoj jinde nezařazené       2 281 000,00     

3722 Sběr a svoz komunálních odpadů       1 200 000,00     

3745 Péče o vzhled obce a veřejnou zeleň         200 000,00     

5212 Ochrana obyvatelstva             1 000,00     

5512 Požární ochrana - dobrovolná část         222 000,00     

6112 Zastupitelstvo obce         990 000,00     

6171 Činnost místní správy       2 558 000,00     

6310 Obecné příjmy a výdaje z finančních operací         207 000,00     

6320 Pojištění funkčně nespecifikované           37 000,00     

6330 Převody vlastním fondům v rozpočtech územní úrovně     10 070 000,00     

6402 Finanční vypořádání minulých let             5 384,00     

6409 Ostatní činnosti jinde nezařazené           81 000,00     

      

  Výdaje celkem     28 762 584,00     
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Žádosti o dotace pro rok 2017 

 

 

Chystaná rekonstrukce mostu na ulici Havlíčkova  
Na únorovém zastupitelstvu obce bylo zastupiteli 
odsouhlaseno podepsat objednávku na vypracování 
projekčních podkladů pro stavební povolení a 
realizaci nového mostu na ul. Havlíčkova.  

Po provedení obhlídky bylo zastupitelstvem 
odsouhlaseno vydat se cestou kompletní demolice 
stávajícího mostu, který je vzhledem ke svému stáří 
a značnému opotřebení v nevyhovujícím statickém 
stavu.  

Projekční práce stavební akce „Most přes potok 
Sedlinka na ul. Havlíčkova, Štítina“ jsou zadány 
projekční firmě Ing. Stanislav Fuchs – F projekt, 
Opava – Kylešovice za cenu 416.029,- Kč vč. DPH. 

Předpokládaná cena realizace nového mostu cca  

3 mil. Kč, předpokládaný termín realizace 
2018/2019.  

Ing. Radek Malohlava, foto Mgr. Jaroslav Dominik   

 

Poskytovatel  Projekt Náklady Dotace Spoluúčast 
MSK Štivadlo 2017 112.000,00 56.000,00 56.000,00 
MSK Opravy kaple sv. Maří Magdalény 541.801,00 151.100,00 390.701,00 
MŠMT Posilovací sestava ve sportovním areálu 245.000,00 147.000,00 98.000,00 

 
MKČR Modernizace vybavení knihovny 49.760,00 34.000,00 15.760,00 

 
MMR Oprava MK Komenského 905.643,00 364.291,00 541.352,00 
SFDI Chodníky ul. Palackého, IV. etapa 846.422,00 497.000,00 349.422,00 
Celkem  2.700.626,00 1.249.391,00 1.451.235,00 

Finan ční dary z rozpo čtu obce na rok 2017

žadatel datum nar. / I ČO sídlo / bydlišt ě účel daru
schválená výše 
daru

Klub rodičů při MŠ ve Štítině 22885731 Komenského 26, Štítina dětský maškarní ples 6 000,00 

Petra Valentová chovatelský ples 6 000,00 

Libor Adamčík mládenecký ples 6 000,00 

Český svaz včelařů o.s., základní organizace Nové Sedlice 75048141 Záhumenní 85, Nové Sedlice činnost organizace 1 000,00 

ZO ČSOP Nový Jičín 70/02 47657901 Bartošovice 146, Bartošovice činnost záchranné stanice Bartošovice 1 000,00 

žadatel datum nar. / I ČO sídlo / bydlišt ě účel p říspěvku
schválená výše 
příspěvku

Tělovýchovná jednota Tatran Štítina, z.s. 14615932 Ivana Kubince 344, Štítina činnost (30 000,00 Kč mládež) 200 000,00 

SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Štítina 66738202 Komenského 11, Štítina činnost 60 000,00 

Junák - český skaut, středisko Ostrá Hůrka Háj ve Slezsku, z.s. 47811048 Komenského 45, Štítina činnost a vybavení 12. oddílu Dohoda 10 000,00 

Dorostová unie - sdružení křesťanských dorostů o.s. 70148031 Lonkova 512, Pardubice - Polabiny činnost a vybavení oddílu č. 51 Lavina Štítina 5 000,00 

Alena Rostková kulturní akce Klubu žen 5 000,00 

Individuální dotace z rozpo čtu obce na rok 2017
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Parčík u trati  

V minulém roce byl odkoupen naší obcí pozemek  - park u 
trati. Na pozemku se nacházelo 23 vzrostlých stromů a 
velké množství náletových dřevin, hlavně javorů.  Rozhodli 
jsme se pro úpravu tohoto pozemku.   
Na stromy bylo zpracováno posouzení zdravotního stavu a 
provozní bezpečnosti stromů. Na základě tohoto posouzení, 
které proběhlo začátkem minulého roku, bylo v parčíku 
naplánováno vykácení 3ks dřevin. Následně jsme začali 
řešit se zahradníkem panem Holušou možnosti úpravy 
tohoto pozemku. V průběhu roku došlo k uschnutí 3 ks bříz 
rostoucích podél komunikace.   
Zastupitelstvu obce jsem uvedla možnosti úprav, které jsme 
prodiskutovali s panem Markem Holušou (Zahradnictví 
Pustá Polom). Na základě toho jsme se rozhodli, že v parku 
bude zajištěno odstranění náletových dřevin. Dále bude na 
břehy položena netkaná textilie a provedena výsadba 
zpevňujících rostlin. U stromů, které byly v minulosti 
přisypány, budou náspy odstraněny a v celém prostoru bude 

provedeno pouze dorovnání terénu, aby nedošlo k poranění povrchových kořenů sekačkami.   
V centru parčíku plánujeme umístit tři lavičky a k nim přístupovou cestu tvořenou nášlapnými kameny. Dále ze strany od trati 
bude kvůli zajištění bezpečnosti umístěn plot z drátěného pletiva do výšky 1m. Po okrajích, kde byl živý plot z pámelníku, bude 
umístěn nový živý plot.  
Naším cílem je úprava stávajícího pozemku, zajištění bezpečnosti vykácením poškozených dřevin a vytvoření místa k zastavení 
a odpočinku na jedné z hlavních tras, která slouží k procházkám v naší vesnici. Realizace by měla být hotova v červnu letošního 
roku.  
Pro tvorbu článku jsem čerpala z materiálu Obecního úřadu Štítina a Magistrátu města Opavy.   

Mgr. Alexandra Hoňková, foto Ing. Radek Malohlava  
 

Topoly na hřišti 
Obec Štítina věnuje značnou pozornost stromům, které rostou na 
veřejných prostranstvích. Stromy jsou pravidelně kontrolovány 
Ing. Zinou Klečkovou, jejich stav se během roku sleduje. Ne jinak 
tomu bylo i u stromů ve sportovním areálu obce. Na topoly 
kanadské, rostoucí na severní straně hřiště, bylo zpracováno 
posouzení zdravotního stavu. Stromy jsou vysoko vyvětvené, 
prosychají a jsou vidět zlomy větví. Všechny topoly jsou 
napadeny jmelím, které je oslabuje a způsobuje lámání větví. 
Větší část trsů jmelí roste na kosterních větvích a kmenech, takže 
je není možné účinně odstranit. Na všech spodních částech kmenů 
topolů byly nalezeny výletové otvory nesytky sršňové. Jedná se o 
hmyz, jehož larvy vyžírají chodby v kořenech a v nejspodnější 
části kmene.  
Tím způsobují nejen fyziologické oslabení stromů, ale rány jsou 
vstupní bránou pro infekci a u napadených stromů hrozí riziko 
vylomení.  
Uvedené topoly jsou ve věku přes 50 let a začíná se u nich 
projevovat zvýšená křehkost dřeva, dochází k lámání i živých 
větví, jejich stav se postupně zhoršuje, ohrožují bezpečnost osob, 
pohybujících se na hřišti. V loňském roce došlo k uschnutí 3 ks 
topolů. Na základě výše uvedeného obec Štítina požádala o 
povolení pokácení topolů, povolení bylo vydáno a byla nařízena 
náhradní výsadba, která bude provedena v prostoru hřiště. Kácení 
bude provedeno odbornou firmou, která zajistí likvidaci a odvoz 
dřevní hmoty.  
Fotografie ze dne 5. 3. 2017 

Martina Vlčková, foto Ing. Radek Malohlava 
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Štítinská „strouha“ 
 

V měsíci prosinci 2016 a lednu 2017 obec zajistila prostřednictvím zhotovitelské firmy LSBagry s.r.o.  Kobeřice vyčištění části 
bývalého mlýnského náhonu tzv. "strouhy" ve Štítině od desítek let hromaděných nánosů a splavenin. Došlo také k likvidaci 
náletových dřevin, jak z profilu koryta, tak také ze stran obou břehů, čímž se celkově zlepšila průtočnost. Úpravy jistě přispějí ke 
zkvalitnění estetickému. Rozsah vyčištění bohužel byl jen částečný, a to od ústí řeky Opavy až po záhyb strouhy u pozemků po 
bývalé vodní tvrzi, respektive pivovaru ve Štítině.  
Koryto náhonu nebylo od doby 2. sv. války čištěno a tak se znovu mezi  lidmi objevily obavy z možného nebezpečí válečné 
zátěže. Práce tedy probíhaly také s opatrností a respektem k možnému objevení pozůstatků munice z 2. sv. války. Tyto obavy se 
nakonec naštěstí nepotvrdily.  
Naproti tomu, zvláště v místech za  ZŠ gen. Píky, byly odkryty mnohé pozůstatky bývalé černé skládky. Proto také v těchto 
měsících pracovníci obce dostali za úkol vyčistit břehové strany od pozůstatků komunálního odpadu a dojde v jarních měsících 
k dalšímu zkulturnění břehu osetím.  
Celkově bylo koryto vyčištěno v délce cca 1200 m v hodnotě 330 tis. bez DPH. 
 
 
 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

     

 

 

 

Ing. Radek Malohlava, místostarosta, foto Lukáš Mikošek 
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Plánovaná oprava kaple sv. Maří Magdalény 
 
Po zajištění nutných povolení a vyjádření, která obec k dnešnímu dni  již má,  se v tomto roce dočkáme opravy kaple sv. Maří 
Magdalény a také dalších úprav k vyzdvižení hodnoty a důležitosti této kulturní památky v obci. 
Na prvním letošním (únorovém) zasedání zastupitelstva odsouhlasili zastupitelé zadání prací na opravě kaple, která bude 
spočívat v opravě vnitřních a venkovních omítek, výmalbě fasády a interiéru, dojde k úpravě oken a vydláždění celého 
přístupového chodníku ke kapli. Z důvodu eliminace rizika nasákání obvodových zdí kaple dojde také k provedení odkrytí 
okapového chodníku okolo kaple a následnému provedení jílové "ucpávky"  a znovu provedení tohoto okapového chodníku, čímž 
se docílí odvedení povrchových dešťových vod mimo obvodové zdivo kaple. 
Na část prací obec podala žádost o dotaci, kde pevně věříme, že s žádostí uspějeme, avšak i v případě nezdaru v získání dotace 
zastupitelé odsouhlasili realizaci z rozpočtu obce v plné výši. Realizace dle vystavených objednávek s firmou Winro, s.r.o. Velké 
Hoštice obec přijde na 541 801,80,- Kč včetně DPH a realizace je naplánována s termínem dokončení na červen 2017. 
Obecní zastupitelé také vyjádřili svůj souhlas s vystavením objednávky s firmou Elektro Hekt - servis s.r.o. Opava,  
v hodnotě 179.606,40 Kč včetně DPH, která zajistí provedení nasvětlení kaple designovými svítidly. 
Také tyto práce budou řešeny v součinnosti se stavebními úpravami s termínem dokončení v červnu tohoto roku. 

Ing. Radek Malohlava, místostarosta 
 

 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

Psal se rok 1760 a řeka Opava již tou dobou byla 18 let hranicí mezi rakouským a pruským slezskem, hranicí, mezi Štítinou a Kouty. 

Tragédie na Doškově mlýně 
Korespondence štítinského správce Tomáše Gorewody s úřadem zemského staršího v  Opavě 
  
20. 2. 1760 Tomáš Gorewoda 
Ctěnému cís. Král. Úřadu zemského staršího nelze co nejponíženěji zamlčet, co se stalo 19. tohoto měsíce a roku odpoledne o páté hodině 
v Doškově mlýně, který patří ke statku Štítina, a sice že se pruský emigrant, rodák ze vsi Kouty na druhé straně (hranice) jménem Kašpar 
Peterek zdržoval v již řečeném mlýně. 
Výše uvedeného dne nebyl mlynář doma. Dříve zmíněný Kašpar Peterek vytáhl zbraň, kterou donesl jiný emigrant a chtěl se s mlynářským 
chasníkem cvičit ve zbrani, po slovech "Pal" zmáčkl spoušť a smrtelně zranil poblíž sedící děvečku Veroniku Kostřicovou z Mokrých Lazců 
tak, že jí smrtící olovo prošlo hlavou a každou chvílí se očekává, že zemře. Pachatel se ihned dal na útěk, přes všechnu vynaloženou námahu 
nebyl nalezen a mlynářský chasník byl vzat do vazby do doby, než přijdou další pokyny. Dále je také potřeba zajistit, aby byl předmět 
doličný, kterým byla dotyčná smrtelně zraněna, řádně ohledán. Uprchlý pachatel, stáří 20 let, střední postavy, světlých hnědých dlouhých 
vlasů, šedých očí a hladké tváře, má (na sobě) obvyklý kožich, bílé kožené kalhoty, bílé punčochy a obyčejné selské boty, dále modrou 
plátěnou halenu s bílými kovovými knoflíky, také zelenou plátěnou čepici se stračím peřím, musí být dopaden a zajištěn.  
Dále toto neprodleně hlásím nejctihodnějšímu cís. král. úřadu zemského staršího a zároveň sděluji, že pan zemský fysikus spolu s místním 
chirurgem, nebo v každém případě jeden z nich, nechť se dostaví na místo činu, aby ohledali zranění smrtelně raněné osoby,  především 
je  nutné zajistit pachatele a proto prosím o zprávu, jakým způsobem mám v tomto případě postupovat a očekávám se vší důvěrou Vaši 
odpověď. 
Nejctěnějšímu úřadu nejoddanější    Thomas Gorewoda 
 
21. 2. 1760 Cís. Král. úřad zemského staršího 
Cís. Král. úřad zemského staršího sděluje hospodářskému správci statku Štítina Thomasu Gorewodowi následující: Sám nechť doveze 
zemského fysikuse nebo místního chirurga k ohledání stavu ženské osoby, která byla dle zaprotokolovaného oznámení smrtelně raněna  již 
19 tohoto měsíce v Doškově mlýně. Protože je dnes už pozdě, ohledání mělo být provedeno nejpozději do 8 hodin ráno, nechť (k tomu) 
využije nejbližší příležitosti. Jedno však ať učiní neprodleně, a to nechť oznámí jméno a místo, kde se zdržuje ten emigrant, který přinesl 
do mlýna zbraň. V případě, že by patřil do štítinské jurisdikce, nechť je ihned zadržen, právě tak jako mlynářský mládenec za přítomnosti 
rychtáře vyslýchán a o tomto výslechu zašlete bez prodlení, spolehlivou zprávu zda podléhá místní dominium hrdelnímu právu, tak aby 
další stav věci mohl být závazně vyjasněn. 
 
Na příkaz úřadu zemského staršího byl vyslechnut mlynářský pomocník Antonín Behna z Malé (Dolní) Lhoty věku 18 let, který potvrdil 
obvinění ke Kašparovi Petrkovi. Dále Tomáš Gorewoda 22. 2. 1760 píše do Opavy, že nechal ohledat tělo již zesnulé Veroniky Kostřicové 
a udává také, že zbraň do mlýna donesl bratr mlynáře z Doškova mlýna Josef Kubita, pobývající u svého otce mlynáře v Dolním Benešově.  
Opava 25. února 1760 
 Na základě nařízení ctěného cís. král. úřadu zemského statšího, jsem já níže podepsaný zvláště přísežný zemský fyzikus knížetství 
Opavského, spolu s místním krajským chirurgem a za přítomnosti rychtáře a dvou přísežných ze vsi Mokré Lazce, jako zástupce Štítiny dne 
24. února okolo 11 hodiny dopoledne provedl ohledání.  
Veronika Kostřicová, střední postavy, jinak zdráva, stáří okolo 36. let, svobodná, narozena v Mokrých Lazcích byla dne 19. února 
odpoledne okolo 4. hodiny ve mlýně, když se mlelo pro hospodského emigrantem Kašparem Peterkem z Koutů na druhé straně (hranice) 
ze vzdálenosti méně než 6 kroků zastřelena pistolí nábojem ráže č. 4.  
Odumřely v ní všechny smysly i řeč a 22. tohoto měsíce o osmé hodině ráno skonala; byla námi dodatečně prohlédnuta a po vnější i vnitřní 
zákonné prohlídce byly shledána následující poranění. 
Za prvé. Na vnější straně těla nebylo shledáno nežádoucí těleso kromě rány a množství krve na pravé straně hlavy, očí a čela. Po zásahu 
nábojem byl popálen šátek, který měla uvázaný na hlavě. Také vlasy byly zřetelně ohořelé. 
Za druhé. Střela prošla nad okem na šířku prstu nad obočím skrze čelní kost, kde je rána na šířku dobrých dvou prstů dlouhá, široká však 
na palec. 
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Za prvé. Na vnější straně těla nebylo shledáno nežádoucí těleso kromě rány a množství krve na pravé straně hlavy, očí a čela. Po zásahu 
nábojem byl popálen šátek, který měla uvázaný na hlavě. Také vlasy byly zřetelně ohořelé. 
Za druhé. Střela prošla nad okem na šířku prstu nad obočím skrze čelní kost, kde je rána na šířku dobrých dvou prstů dlouhá, široká však 
na palec. 
Za třetí: jsou čelní svaly, tak jako spánkové na této straně naběhlé krví, mezi tvrdou plenou mozkovou a omozečnicí až k záhlaví (zátylku) 
byla shledána také ještě trocha tekuté krve,  Spius et falois Superior úplně prázdný, od toho velkého otřesu a roztržení cév je úplně uvolněný 
mezi mozkem a lze jej lehce vyjmout. 
Za čtvrté. Střelná rána se táhne průstřelem čelní kosti na pravé straně mezi mozkovou kůrou a míšním kanálkem až ke kosti týlní v místech, 
kde zůstala střela. 
Toto zranění zasáhlo do mozku na vzdálenost palce a mozek po průchodu střely je úplně zničený (shnilý) a dále lze v mozku na této straně 
nalézt krev. 
Za páté: co se však předního středního a dolního hrudníku a břicha týče, jsou vnitřnosti uvnitř v pořádku. 
  
Na základě nalezených a popsaných skutečností má toto zranění všech pět znaků (smrtelnosti). Mozek, ze kterého (vycházejí) všechny nervy 
a tím duch života, který dává všem i jednotlivým částem celého těla sílu a pohyb. Tekutiny, bez jejichž působení ustává všechna aeconomia, 
jak života, tak stvoření a které jsou potřebné k životu, velikost ran a především celá dřeňová hmota (substantiam medulare). Kvůli velkému 
otřesu, když  byla střelou proražena silná lebeční kost, bylo střelou roztrženo také velké množství malých cév vedoucích krev v okolí střelné 
rány. 
I když byl ke způsobené střelné ráně přivolán chirurg z Dolního Benešova, jen samotnou ránu ohledal a nechtěl nic aplikovat. Trpěla proto 
bez další pomoci okolo 64 hodin. 
Nepomohl by jí žádný lék, ani jiná chirurgická operace, ani vynětí střely z mozku, ani ošetření tržné rány, protože střela pronikla hluboko 
až do kosti týlní ani konsolidace roztržených cév všude okolo střelné rány, nebylo možné ji vyčistit a zbránit zkáze. 
Proto je možné toto zranění z lékařského i chirurgického hlediska jednoduše a absolutně považovat za letální (smrtné). 
Toto máme stvrdit a také stvrzujeme na základě výše uvedené přísahy svými podpisy a obvyklou pečetí. 
Opava 25. února 1760     L. S.                             Anton Ferd. Schwartzer doktor filosofie /Phliae/ a medicíny a zemský fysikus 
                                         L. S.                            Johann Haaß    krajský chirurgus 
   
Zdali byl Kašpar Peterek dopaden a potrestán, není známo. 

Ing. Radek Malohlava, místostarosta, zdroj ZAO fond Velkostatek Velké Hoštice 

Před 72 léty skončila II. světová válka 
Osvobození naší obce – duben 1945 

(ze vzpomínek kronikáře pana Antonína Hajdra, jak je zachytil v obecní kronice) 
V sobotu 15. dubna 1945 začaly na Štítinu dopadat první granáty. V neděli se palba stupňovala, stejně tak letecká činnost. První zásahy 
dostávaly vyšší budovy (škola a řeznictví Fr. Slavotínka).  
Toho dne se do naší chalupy č. 32 nastěhovala už asi čtvrtá skupinka německého vojska a měli s sebou ruského zajatce - důstojníka, který 
musel na zahradě kopat kryt ve tvaru "L". 
Můj otec se ho ptal, jak dlouho to může ještě trvat. Zajatec mu odpověděl, že bitva začala a že zítra už Němci toho zákopu nebudou 
potřebovat. V tom měl pravdu, protože Němci odtáhli, aniž by krytu použili. Následujícího dne v pondělí chvatně jsme ještě vykopali malý 
pevný kryt u potoka na Buroňově zahradě. Toho dne z náletu byla zapálena chalupa Jana Pavelka čp. 35. Bylo to na naší ulici, proto jsem 
se zúčastnil hašení. Současně začala hořet střecha stavení a stodoly našeho souseda Františka Prokše. Oba ohně se podařilo udusit. 
Němci zatím ustupovali s děly, které měli v bojovém postavení na polích za Šindelářem a Stanovským. Radostně, ale tak, aby to neviděli, 
jsme jejich úhybnému manévru zamávali. 
K večeru jsem navštívil svého švagra L. Heisera. Byl se svou rodinou a nájemníkem ve sklepě. Tam jsem se dověděl, že pekař Gustav Benek 
"prodává" chleba a řezník Frant. Slavotínek zase maso bez peněz a bez lístků. Příštího dne chodili lidé na maso zase k nám, protože nám 
zabilo jalovici. Druhou obětí požáru bylo hospodářství Františka Martínka. Zde hasilo oheň jen pět lidí, protože pro silnou palbu se nikdo 
neodvažoval vyjít ze sklepa, a také proto, že už to nemělo žádnou cenu. K večeru byla celá vesnice v jednom plameni. 
Zapalovala letadla, kaťuše, děla, ustupující wehrmacht. Do základů shořel domek i stodola Josefa Hartmana, stejně dopadla i Cecílie 
Lyková. Dále vyhořela stodola Štěpánky Luzarové, vyhořel Josef Kostřica, Josef Hrudík, Bohuslav Stanovský, Karel Bortel, Marie 
Kaštovská, Vojtěch Lacek, Marie Kociánová, František Martínek, celá Havlíčkova ulice, kde byly domky hustě u sebe postaveny. 
Další spáleniště zůstalo po frontě Aloisii Kostřicové, Františku Englišovi, Františku Plachkému, Josefu Škrobánkovi, Ladislavu 
Škovránkovi, Františku Prokšovi, Ondřeji Hrubému, Aloisi Tichému, Františku Šimečkovi (cementář), Aloisi Šimečkovi, Františku 
Šimečkovi (rolník), Josefu Stuchlíkovi, Aloisi Holešovi, Hedvice Benkové, Václavu Krejčímu, Emilu Bortlovi, Josefu Bínerovi, Josefu 
Krátkému, Františku Popkovi, Janu Vašo. Vyhořela i vila monsignora Pospíšila, domek Norberta Nováka, velkostatek Miloše Zíky, palárna 
(byty u lihovaru), obecná škola a mlýn. 
A kronikář pan A. Hajder pokračuje dále: 
Při setmění jsme byli opět ze sklepa venku a pozorovali jsme hořící vesnici. Měl jsem dojem, že všichni lidé odešli z vesnice pryč, nikde 
nebylo nikoho vidět, bylo slyšet jen praskot hořících trámů a do toho střelba a rámus housenkových pásů tanků. Vzrušeně jsme se krčili s 
Frant. Hartmanem za domkem čp. 78. Usuzovali jsme, že už to jsou "oni". Byli jsme však ve své naději zklamáni, protože v tom hřmotu 
jsme najednou zaslechli německý povel "Vorwärts". Nám se však zdálo, že tanky nejedou vpřed k frontě, ale zpátky přes dědinu na Mokré 
Lazce - čili ustupují. Hartman jejich odchodu radostně mával na cestu a volal: "Sbohem, Germani, už stě tu byli moc dluho!" 
A dočkali jsme se. 18. dubna jsme zaslechli nějaké volání v ruské řeči, zakončené hromovým "Urrrrá!". V. Kupka se hned díval na hodinky. 
Bylo právě 20.45 hod. Na tuto hodinu osvobození jsme čekali šest a půl roku... 

Z obecní kroniky vybral Mgr. Jaroslav Dominik 
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ŽIVOTNÍ JUBILEA  
V lednu 2017 oslavili životní jubilea tito naši spoluobčané: 

 

75 let 
Paní Věra Šupíková 

Paní Irena Kociánová 
Paní Marie Schindlerová 

 

85 let 
Pan Josef Němec 

Paní Gertruda Hegrová 
 

Přejeme hodně zdraví, štěstí a spokojenosti do dalších let. 

 

 
 

 

 

Jarní kulturní a sportovní akce 
BŘEZEN 2017 
• 19. 3. Divadelní hra „Začarovaná třída“ – dětský divadelní soubor       
• 19. 3. Loutková hra „Neomluvím se“ – dětský divadelní soubor 
• 25. 3. 15:00 „Před sušedovym zeleny ořech“ – 17. ročník – sál ZŠ 
• Štítina má talent - ZŠ  
DUBEN 2017 
• 2. 4. Vynášení Mařeny, Den otevřených dveří – MŠ, Malá Bejatka 
• 8. 4. Turistický pochod „Štítinská tatranka“ – 34. ročník 
• 21. 4. - 30. 4. Krajská divadelní přehlídka ŠTIVADLO – 16. ročník 
• Pálení čarodějnic – SDH Štítina 
• 25. 4. Nejrychlejší Štítiňák  
KVĚTEN 2017 
• Floriánská mše – SDH  
• 5. 5. Den matek – ZŠ 
• 13. 5. Turnaj v odbíjené „Memoriál voj. I. Kubince“– 52. ročník 
• 18. 5. Setkání s dříve narozenými – sál ZŠ Štítina 
• 21. 5. Vítání občánků 
• 22. 5. Májový koncert – ZUŠ – sál ZŠ Štítina 
 

VYNÁŠENÍ MAŘENY 

a 

DEN OTEVŘENÝCH 

DVEŘÍ 

V MATEŘSKÉ 

ŠKOLE 

2. 4. 2017 

od 9.00 

Paní Irena Kociánová 

Paní Věra Šupíková 
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Štítinský hasičský sbor se rozloučil se svým starostou 
NEKROLOG 

Jan Hájek 
(3. 7. 1953 - 16. 2. 2017) 

Narodil se v Karviné, dětství prožil ve Štítině. Měl dva sourozence (starší sestra Bohunka a 
mladší bratr Radomír). Základní školu absolvoval ve Štítině, potom se vyučil soustružníkem 
pro opavský Ostroj. Osudovým se mu stala náklonnost k hasičům, k hasičskému povolání. Od 
roku 1969 byl členem SDH ve Štítině.  Od roku 1971 byl hasičským profesionálem. Sloužil u 
hasičského záchranného sboru v Ostravě Fifejdách až do odchodu do důchodu.  Za svůj 
zodpovědný přístup k vykonávání svého povolání byl několikrát vyznamenán a oceněn. Byl 
přijat a oceněn i ministrem vnitra.  

Celý svůj aktivní život se zapojoval i do činnosti SDH ve Štítině. Svou angažovaností a 
velikými zkušenostmi se podílel aktivně na zajišťování nejrůznějších akcí, které místní sbor 
pořádal, soutěžní a zásahové akce nevyjímaje. Po úmrtí starosty hasičů pana Arnošta Hübnera 

převzal jeho funkci a v této funkci byl až do svého skonu. 
V osobě Jana Hájka ztrácí místní Sbor dobrovolných hasičů spolehlivého člena. Zemřel náhle ve věku 63 let.  
Čest jeho památce. 

Mgr. Jaroslav Dominik 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Připomínáme si ve výročích… 
Březen 
Josef ŠRÁMEK  
*14. 3. 1875 Štítina 
+23. 7. 1973 Ostrava Vítkovice 
Právník a politik, první (a poslední) slezský zemský 
prezident 
 

Duben 
Ivan KUBINEC 
*26. 4. 1923 Ukrajina 
+18. 4. 1945 Štítina 
Příslušník 1. československé tankové brigády v SSSR 
 

Prof. PhDr. Josef VAŠICA 
*30. 8. 1884 Štítina 
+11. 4. 1968 Praha 
Český filolog, literární historik, překladatel a kněz 
 

Ludmila HOŘKÁ 
*26. 4. 1892 Dvořisko 
+6. 10. 1966 pochována ve Štítině 
Spisovatelka-básnířka, prozaička, sběratelka lidové 
slovesnosti, zakladatelka souboru lidové tvořivosti 
 
Květen 
Prof. PhDr. Arnošt LAMPRECHT 
*19. 10. 1919 Štítina 
+2. 5. 1985 
Univerzitní profesor, bohemista 
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VÁNOČNÍ TRHY VE ŠKOLE 
Tou nejzásadnější událostí uplynulého čtvrtletí se bezesporu staly 
tradiční Vánoční trhy, jedna z největších akcí pro veřejnost. Proběhly 
16. 12. a nesly se v duchu hlavního tématu „Vánoce s knihou“. Kromě 
tradičních stánků s žákovskými výrobky, jež se v nich prodávaly, zde 
byla možnost zapojit se do výroby perníkového pergamenu nebo si 
nazdobit perníčky, přáníčka či dřevěné kostky v dílničkách. A kdo 
nechtěl vyrábět, počkal si na vytvarovaná zvířátka z nafukovacích 
balónků. Dominantou se stal uprostřed tělocvičny stojící vysoký dřevěný 
strom ozdobený hvězdičkami, přičemž každá symbolizovala jednoho 
žáka školy. V 16:00 začalo v prostorách sálu vystoupení tříd nižšího 
stupně, ale také pěveckého sboru či mateřské školy, opět zde platilo, že 
se vše točilo okolo tematiky knih. A tak jsme byli svědky mnoha 
tanečních, hudebních čísel či dramatizací nejrůznějších pohádek. Na 
konci vystoupení se losovalo o knihu. Výtěžek z vánočních trhů ve výši 
12 574 Kč bude využit na aktivity žáků prostřednictvím SRPŠ. 
Děkujeme všem za finanční podporu. 

 

Spolupráce s MŠ Eliška 
v Opavě 

Opět jsme navázali spolupráci s MŠ Eliška 
v Opavě, kterou navštěvují hendikepované 
děti. Žáci 9. ročníku si pro ně připravili 
mikulášskou nadílku a pestrý hudební 
program doprovázený básničkami a 
říkankami s vánoční tematikou. 

 

Školní EMISAŘI 
V rámci environmentální výchovy se naši Emisaři z řad žáků 9. třídy 
rozhodli podniknout osvětu a připravili si přednášku pro veřejnost na 
téma Emise. Vysvětlili, proč se naše škola zapojila, a v prezentaci 
představili nejnebezpečnější látky, které unikají do ovzduší špatným 
spalováním. Druhé části přednášky se ujaly studentky Slezského 
gymnázia, hlavním organizátorem projektu, pod vedením Mgr. 
Hoňkové s demonstračními pokusy. Překvapila nás velmi nízká účast 
občanů. Jsme rádi, že přítomným není lhostejné ovzduší, které dýcháme. 
Nestačí si jenom stěžovat na špatný vzduch, je potřeba s tím začít 
bojovat. 

Štítina má talent 
V březnu proběhne tradiční soutěž pro žáky 
s názvem Štítina má talent, letos mají šanci 
uspět pouze trojice. Sledujte webové stránky 
školy, kde v aktualitách najdete termíny 
jednotlivých vyřazovacích kol. Přijďte 
podpořit své favority do sálu školy. 

 

Nejrychlejší Štítiňák 
V úterý 25. 4. se bude konat tradiční soutěž ve sprintu, a to napříč 
věkovými kategoriemi. Zveme všechny atlety, kteří chtějí poměřit 
svou rychlost ve vzdálenostech od 20 do 60 m. 

 

 Autor všech článků včetně fotografií na této straně: 
 ZŠ gen. H. Píky a MŠ Štítina, okres Opava, příspěvková organizace 
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Projekt Edison 
Naše škola se zapojila do projektu Edison, který proběhl ve 
dnech 29. 1. – 5. 2. 2017. Náplní projektu byl týdenní pobyt šesti 
zahraničních studentů v rodinách našich žáků. Tito studenti ale 
především byli po celý pracovní týden přítomni ve výuce 
(primárně v AJ, NJ, RJ, ale i jiných předmětech), a to především 
na vyšším stupni, ale pracovali i s žáky ve 3., 4. a 5. třídě. 
Studenti komunikovali v anglickém jazyce (někteří i v jazyce 
německém a ruském) a měli pro žáky připraveny různé 
prezentace o své zemi či jiné aktivity tak, aby se odbouraly 
jazykové a kulturní bariéry. Žáci si v praxi ověřili své 
komunikační schopnosti a uvědomili si, jak důležité je umět 
v dnešní době cizí jazyk. Fotografie a video naleznete na 
webových stránkách školy v sekci média.  

 

Činohra „Začarovaná třída“ 
a loutková hra „Neomluvím se“ 
Školní divadelní soubor srdečně zve všechny příznivce na 
premiéru divadelní hry „Začarovaná třída“ dne 19. 3. v sále 
školy. Součástí vystoupení je i loutková hra „Neomluvím 
se“. S oběma vystoupeními se představíme na přehlídce 
dětských divadelních a loutkářských souborů – Divadelní 
lízátko 2017, které se koná ve dnech 22. – 23. 3. Držte nám 
palce a přijďte nás podpořit. Váš principál Lukáš Vlček. 

Oslava Dne matek a finálové kolo 
Štítina má talent 
I v letošním roce navážeme na loňský úspěch společenské 
akce k příležitosti oslavy Dne matek. Zveme všechny 
maminky, ale i maminky maminek dne 5. 5. do sálu školy, 
kde formou kulturního programu poděkujeme všem 
maminkám za jejich lásku a péči. Můžete se těšit na 
loutkové vystoupení, ale především na finálové kolo 
soutěže Štítina má talent. 

 

120. výročí narození  
gen. Heliodora Píky 

 

Dne 3. 7. 2017 by se generál Heliodor Píka dožil 120 let.  

U příležitosti tohoto významného výročí jsme se rozhodli 
zorganizovat školní projekt pro žáky, během něhož si 
připomeneme osobnost gen. Píky. Součástí bude např. beseda 
s legionáři Československé obce legionářské, beseda 
s účastníky zahraničních misí 53. pluku průzkumu a 
elektronického boje gen. Heliodora Píky, jejíž součástí bude 
ukázka pouštní výstroje a výzbroje. Žáci budou zpracovávat 
v rámci výuky informatiky film o tomto významném 
rodákovi.  

17. 6. proběhne pietní akt, jehož součástí bude mj. 49. ročník 
fotbalového turnaje O pohár gen. Heliodora Píky, ukázka 
vojenské výstroje a výzbroje, seskok parašutistů, dynamická 
bojová ukázka a na sále školy bude promítán zpracovaný 
dokument o gen. Píkovi. 

Šmoulí dětský den  
Přijďte s námi v pátek 2. 6. oslavit Den dětí do areálu TJ 
Tatran Štítina. Zaměstnanci základní školy si připraví pro 
ratolesti zábavné atrakce, soutěže a dětskou diskotéku, 
bude zajištěno občerstvení. Vše se ponese v duchu tématu 
Šmoulové. 

 Autor všech článků včetně fotografií na této straně:  
ZŠ gen. H. Píky a MŠ Štítina, okres Opava, příspěvková organizace 

Výběrové zjišťování výsledků žáků 

Ve dnech 9. 5. – 26. 5. proběhne online testování ČŠI 
prostřednictvím Výběrového zjišťování výsledků žáků 
2016/2017 na úrovni 5. a 9. ročníků ZŠ.  
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Zápis do MŠ a do 1. třídy 
Zápis do 1. ročníku k základnímu vzdělání proběhne nově 
dle rozhodnutí MŠMT v termínu od 1. 4. do 30. 4.  

Zápis k předškolnímu vzdělávání se koná v období od 2. 5. 
do 16. 5. 

O přesných termínech budete informováni prostřednictvím 
webových stránek školy www.zsstitina.cz 

Několik dní s kolegyněmi  
a kolegy v zahraničí  
První mobilitou v rámci projektu „Morální hodnoty a oslavy 
předškolního vzdělávání“, který je financován programem 
Erasmus+, bylo Bulharsko, kam se ve dnech 13. – 17. února 
2017 vydalo pět učitelů z naší ZŠ a MŠ.  S projektovými 
partnery z Itálie, Turecka a Bulharska jsme se setkali ve 
městě Vidinu, kde se po celý týden konaly semináře, 
návštěvy v mateřských školách, poznávací výjezdy. Každý 
tým prezentoval svoji zemi, město či vesnici, školu. Během 
seminářů jsme poznali vzdělávací systém zemí svých 
partnerů, školní kurikula, která jsme měli možnost 
porovnávat a hodnotit. Také jsme měli možnost diskutovat 
s kolegy z jiných zemí o podmínkách vzdělávání, o práci 
učitelů a způsobech naplňování morálních hodnot v 
jednotlivých školách, což bylo hlavní náplní seminářů. 
Zhodnotili jsme dotazníky pro rodiče, učitele a děti v rámci 
rozvoje morálních a etických hodnot a dohodli na dalších 
postupech při tvorbě aktivit, poznávání oslav a svátků 
partnerských zemí. V průběhu projektového dne jsme 
vybrali logo našeho projektu, předvedli návrh webových 
stránek. Přijetí v Bulharsku bylo velice vřelé, po celou dobu 
probíhala přátelská atmosféra. Setkání bylo velice přínosné 
pro náš projektový tým a už se těšíme na další mobilitu, 
která by se měla uskutečnit v říjnu v Itálii.  
Pokud i vy chcete nadechnout trošku z atmosféry setkání v 
Bulharsku,  přijďte 2. 4. 2017  na „Den otevřených dveří“ 
do naší MŠ. K dispozici bude prezentace z výjezdu, ale 
také  od devíti hodin vystoupí děti s jarním pásmem, 
zazpívají děti ze souboru „ Malá Bejatka“, společně 
vyneseme „Mařenu“ k vodě a  přivitáme jaro. Po návratu do 
školky si můžete prohlédnout prostory MŠ, seznámit se s 
ŠVP, vyrobit či zakoupit jarní dekoraci, nebo jenom posedět 
u kávy a dobrůtek,  které pro vás připravíme.  

Na Den otevřených dveří také zveme rodiče a děti, které se 
chystají k zápisu do MŠ. Nejen že nahlédnou do 
dění  MŠ,  zároveň si mohou vyzvednout tiskopisy k zápisu, 
který proběhne dne 4. 5. 2017 v naší MŠ. 

 

   Za projektový tým Dana Buroňová a Bc. Oto Polášek  

Lyžařský kurz MŠ  
na Vaňkově kopci 

 

    
 

 
 

 
foto archiv MŠ 
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1. MLÁDENECKÝ PLES  
Mládenci v oblecích, to není už jenom Mládenecká! 
Doufejme, že od 14. ledna 2017 vzniká v naší obci nová 
tradice – Mládenecký ples. Mládenci nám zajistili 
perfektní obsluhu, rozmanité jídlo, bohatou tombolu, 
dobrou hudbu, zkrátka velmi příjemný večer. Zpestřením 
a milým překvapením bylo pro nás taneční vystoupení 
dětí ZŠ pod vedením sl. Kláry Frankové. Také nemohl 
chybět krátký, vtipný program Mládenců na téma 
„Etiketa“, kterým nás navnadili na letošní již 167. 
Mládeneckou.   
Nezbývá než dodat: Mládenci, váš 1. Mládenecký ples se 
vám moc vydařil. Doufám, že se tato akce stane ve Štítině 
novou tradicí! A rodiče, kteří jste seděli doma, příště 
přijďte své Mládence podpořit, protože máme právo být 
na naše Mládence pyšní.   

Petra Otlíková  
 

STREET HUNTERS 
Vážení, dovolte nám, abychom se představili. Jmenujeme 
se Street Hunters a jsme taneční skupina, která se věnuje 
stylům hip hop a street dance. Naše lektorka Klárka 
Franková sklidila několik úspěchů na mistrovství 
republiky v jednotlivcích, dvojicích i formacích. Je nás 18 
tanečníků ve věku 8 až 15 let. Jsme naprostí začátečníci, 
ale tanec nás úplně pohltil, už jsme vystupovali na 
Silvestru pořádaném Aikido, na Mládeneckém plese a při 
výroční schůzi Klubu žen Štítina. Pomalu, ale jistě se 
zdokonalujeme, scházíme se každý čtvrtek v 16:30 v sále 
základní školy. Náš trénink trvá 2 hodiny, během kterých 
dostaneme pořádně do těla, ale to přeci ke sportu patří. 
Chtěli bychom poděkovat našemu sponzoru – Miloši 
Benkovi, úklidová firma. A také tímto oslovit Vás. V 
dubnu se těšíme na CDO Opava – krajské mistrovství v 
tancování, kam bychom se v roce 2018 chtěli dostat jako 
účinkující skupina a vybojovat nějakou medaili. O 
prázdninách se budeme těšit na taneční soustředění. 
Doufáme, že nás co nejdříve uvidíte naživo. Věříme, že 
se Vám tanec bude líbit. Dále bychom Vás chtěli 
upozornit, že budeme v září nabírat nové členy, abychom 
se dále rozrůstali. Rádi Vás mezi sebe přijmeme.   

Street Hunters 

 

 

 
PLES CHOVATELŮ 

 
Český svaz chovatelů není příliš aktivním spolkem ve 
Štítině, přesto doufám, že alespoň Chovatelský ples, který už 
tradičně pořádáme, je vámi oblíbený. 
Na letošní ples konaný 28. ledna si zakoupilo vstupenku 98 
lidí. Část z nich schvátila všudypřítomná chřipka, ale i tak 
byl taneční parket plný. K tanci a poslechu hrála kapela 
COVERBAND. 
Zábavným zpestřením plesu bylo taneční vystoupení 
připravené Zuzkou Stankeovou, Jarkou Bortlovou a Sylvou 
Lackovou. 
O utišení žízně a hladu se skvěle starají manželé Kubánkovi, 
kteří nás žádný rok nenechali bez chutných řízečků, 
jednohubek a „půlnoční zelňačky“. Letošní novinkou byl 
prodej balíčků se zákusky a koláčky, jako výslužky na doma. 
Tombola byla opět bohatá. Hlavní cenou byl rekreační 
víkendový pobyt s polopenzí a celopobytovým vstupem do 
bazénu pro dvě osoby. Cenou předsedy ČSCH, věnovanou 
Rostislavem Hrudíkem, bylo víno fy LAHOFER, výběr z 
hroznů. Cenou za vylosovanou vstupenku byla 1,5kg „párty 
šunka“. Všem sponzorům, kteří přispěli mnoha hodnotnými 
dary do tomboly moc, děkujeme a všem výhercům i 
zklamaným přejeme šťastnou ruku při výběru losů na příštím 
Chovatelském plese. Já děkuji členům i dobrovolníkům za 
pomoc při pořádání této akce. A ráda Vás za ČSCH Štítina 
pozvu na příští ples 3. 2. 2018. 

Petra Valentová, foto Jiří Lacek 
 

Pozvánka na "restaurační den" 
Na sobotu 20. května 2017 chystá Klub žen v areálu 
restaurace Sport ve Štítině tzv. restaurační den. V různých 
částech světa se tyto dny konají 4x do roka, a to v únoru, 
květnu, srpnu a listopadu. Každý občan může nabídnout za 
symbolickou cenu své výrobky v podobě koláčů, zákusků, 
chlebíčků, zdravých či méně zdravých dobrot, nápojů atd. 
Je to vlastně takový festival jídla a pití, kde se lidé setkávají, 
ochutnávají, hodnotí nabízené výrobky, vyměňují si 
recepty. 
Oslovily jsme také jiné složky z obce a věříme, že se této 
akce aktivně zúčastní a předvedou své kuchařské umění. 
Širokou veřejnost zveme na ochutnávku nebo jen tak pro 
inspiraci a pobavení. 

Za Klub žen Štítina Eliška Onderková 
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Klub důchodců 

 

Ustavující schůze Klubu důchodců ve Štítině se konala 17. ledna 
1990. Od té doby se členové scházejí každých čtrnáct dnů vždy ve 
středu od 15 do 18 hodin ve spodní zasedací místnosti na obecním 
úřadě. Jsme vděčni starostovi obce panu Štěpánu Koníkovi, že nám 
umožňuje scházet se v pěkném, příjemném prostředí a při naší 
činnosti nám ochotně vychází vstříc. 
Na začátku měl klub 28 členů. Tento počet se několik let neměnil.  
Potom jejich počet postupně klesal až na nynějších 13. 
Za dobu trvání klubu se uskutečnilo několik lékařských přednášek. 
Poslední z nich se konala v prosinci minulého roku a byla na téma  
„O bylinkách a mastičkách na bolesti pohybového aparátu."  
Byly pořádány autobusové zájezdy do divadla v Opavě a v Ostravě, 
jednodenní zájezdy za krásami naší vlasti a vycházky do okolí. 
Členové měli možnost účastnit se bezplatného kurzu práce s 
internetem.  
Připomínáme si také významná výročí a události, zajímáme se o dění 
v obci, nechybíme rovněž na setkáních s dříve narozenými občany 
Štítiny. 
Po několik let jsme se podíleli na sběru ošacení pro Charitu v Opavě. 
Stále probíhá sběr víček z PET láhví rovněž pro Charitu. 
Naší činností v klubu chceme přispět k lepší duševní pohodě členů a 
nalézt nové přátele. Při kávě besedujeme, zpíváme písničky, přidáme 
i nějaký vtip. Při zpěvu nás na housle doprovází pan Lukáš Vlček. 
Těší, že kdo začne do našeho klubu chodit, zůstává. 
Senioři, kteří nevěříte, přijďte se přesvědčit. 
 

Za Klub důchodců M. Hýlová, foto Mgr. Jaroslav Dominik 
 

Senioři 

Senioři starších let 
nemají život samý med. 
Sem tam někde píchne i zabolí, 
časem to zas povolí. 
Těžkou prací nebudou se mučit 
a mladí se můžou od nich učit.  
Ještě i práci zastanou,  
pochvala za ni je věcí vítanou. 
Každý z nás je rád, 
když na kávu ho pozve kamarád. 
Promluvíme, padne i dobrý vtip 
a člověk se cítí zase líp.  
Nepotřebujeme velká slova, 
stačí jen pár slovíček, 
člověka to potěší 
a potají utře i pár slziček. 
Tak dny utíkají rychle 
a senior si vzdychne,  
dnů ať užije si ještě pár, 
vždyť život je pěkný, 
proč by se ho bál. 
My starší kmeti 
nepatříme ještě do smetí. 
 

Klubu důchodců věnuje  
Josef Němec 
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A DO PYŽAM! 
 
Pro letošní divadelní sezónu a pro vystoupení na 
přehlídce ochotnických vesnických divadelních souborů 
Štivadlo nacvičila naše štítinská divadelní společnost 
ŠAMU  hru francouzského autora Marca Camolettiho pod 
názvem A do pyžam! Režie se ujal Ondřej Benda. V této 
souvislosti jsme položili panu režisérovi několik otázek. 
 

 
  
Co Tě inspirovalo při výběru této hry? 

Již několik let trávím výběrem divadelních her. De 
facto nepřetržitě a soustavně od roku 2011, kdy se mi 
podařilo objevit hru Dokonalá svatba od Robina Howdena. 
Tehdy jsem si uvědomil, že dobrý text je základem úspěchu. 
Samozřejmě se dá udělat dobrý text špatně, ale špatný text 
udělat dobře téměř nelze. Proto do výběru her vkládám velké 
úsilí. Za posledních šest let jsem přečetl tak šedesát scénářů.  

Tentokrát jsem chtěl najít pěknou situační, nebo 
bulvární komedii a vrátit se k méně závažnému tématu. 
Začalo se mi stýskat po třeskuté zábavě, po tom, jak jsme 
řádili v Dokonalé svatbě nebo například v komedii Příbuzné 
si nevybíráme. Na text „A do pyžam!“ od Marca 
Camolettiho jsem narazil v listopadu 2015. Přestože jsem 
měl po prvním přečtení několik otazníků, tak jsem si byl 
téměř jistý, že mám v ruce text, který jsem hledal. Ale ještě 
před tím, než jsem si udělal úplně jasno, oslovil mě otec, že 
by chtěl dělat hru Upokojenkyně. Jedná se o jeden 
z nejlepších českých textů posledních let. Navíc má ŠAMU 
herečky, výborně typově zapadající do hlavních postav. Tak 
jsme se s otcem dohodli, že se společně vrhneme na 
Upokojenkyně. 

Nicméně pořád jsem myslel na hru A do pyžam! 
Během roku jsem postupně promýšlel, jak by se dala 
inscenovat. A vzhledem k tomu, že se nám se hrou 
Upokojenkyně nepodařilo postoupit na národní přehlídku, 
měli jsme po dlouhé době volné září i říjen, a tak jsme hned 
od konce září začali nacvičovat. 

 
Proč hra s komediálním obsahem? 
Odpověď je jednoduchá, vždy když vybírám hru, sáhnu po 
komedii. Obecně se dá říci, že podobně postupují  
 

 
 
 
všichni ochotníci, a to je dobře. Také ŠAMU hraje téměř 
výhradně komediální texty. Pokud si dobře vzpomínám, 
doposud jsme inscenovali jen dvě nekomediální hry, byly to 
Bezejmenná hvězda a Noci na Zvíkově.  

Ono není ovšem komedie jako komedie. Štítinské 
publikum vnímá jako komedii jen velice divoké hry, nejlépe 
bulvární komedie, které v sobě snoubí konverzační i situační 
komiku. Domnívám se, že se nám dramaturgie (výběr a 
úprava textu) v posledních letech dařila. Dokonce jsem za 
jednu dramaturgii získal cenu poroty na národní přehlídce 
venkovských divadelních souborů. Tehdy to bylo za výběr a 
úpravu divadelní hry Lháři od Antony Neilsona. Přestože 
tato hra nebyla všemi diváky plně přijata, jedná se o jednu z 
nejúspěšnějších inscenací ŠAMU.  
 
Jakým způsobem jsi vybíral vhodné představitele do 
rolí? 

Tak to byl veliký oříšek. Sice jsem od začátku viděl, 
kterou roli bych asi měl hrát já a zároveň jsem měl jasno o 
představitelce hlavní ženské postavy, ale dlouho jsem 
uvažoval nad dalším osazenstvem. Chtěl jsem zkušené 
herce. Pro režiséra je totiž velice těžké zapracovat 
začátečníka mezi profíky, kteří mají odehráno více než 100 
repríz různých her. Můj otec je v tomto daleko trpělivější 
režisér než já a zaučování nových herců mu jde mnohem 
lépe. Navíc ho baví vysvětlovat hereckou abecedu každý 
rok. Mě deprimuje, když sezónu končím se sehranými herci 
a další sezónu znovu musím někoho učit, že se ve slově jsem 
„j“ nevyslovuje. Chtěl jsem se víc věnovat propracovávání 
situací a jednotlivým detailům, než divadelním začátkům. 
Proto jsem hledal mezi herci, kteří už mají nějaké 
zkušenosti. 

Ale zpět k otázce a k jednotlivým postavám. Postavu 
hospodyně jsem vybral podle typu. Úžasně se mi typově 
líbila Míša Kupková. Sice předtím hrála jen v jediné hře a 
navíc celou dobu mluvila s ruským přízvukem, ale její typ je 
úžasný. Běhen nácviku jsme bojovali s jejím akcentem, kdy 
dává důraz na druhou slabiku a hlavně Míša absolutně 
neuznává dlouhé hlásky ☺. Avšak všechny tyto drobné 
řečové problémy převážil její entuziasmus, nasazení a 
energie. Navíc je výborným parťákem, který nezkazí žádnou 
srandu.  

Již několik let jsem čekal, až Lenka Ferenz splní své 
mateřské povinnosti a vrátí se nám. Postava milenky jí sedí. 
Dokáže výborně vystihnout vnitřní vývoj postavy. Lenka je 
zkušená herečka. Rozhodně by zvládla i výrazně větší roli. 
Ale to by byla škoda, protože, pánové, řekněme si upřímně, 
„langusta“ na konci prvního dějství je nezapomenutelný 
zážitek ☺! 

Od začátku jsem měl jasno s obsazením hlavní ženské 
postavy, ale člověk míní… Z několika důvodů jsme se 
museli rozloučit s naší dlouholetou hereckou kamarádkou, 
která v posledních letech ztvárnila hlavní nosné ženské 
postavy. Začal jsem tedy hledat nanovo, oslovovat známé, 
vymýšlet inscenační možnosti, až jsem dostal typ na Petru 
Fialovou. A měli jsme obrovské štěstí! Přestože je Petra 
absolutní nováček, velice rychle se projevil její mimořádný 
talent.  
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       Je dobře řečově vybavená, výborně režijně tvárná a 
navíc je zodpovědný pracant. Navíc s Petrou přišel do 
ŠAMU úžasný živel. Její souhra s Lukášem Vlčkem byla pro 
nás ohromný zážitek i na zkouškách. Říkali jsme si, že 
kdyby se diváci bavili jen z poloviny jako my u nácviku, tak 
budeme absolutně spokojeni. 

Postavu zahradníka měl původně hrát můj otec Václav 
Benda, avšak typově se výrazněji odchyloval. Proto mi sám 
doporučil Pavla Gregora. Pavel už loni ztvárnil roli Vaňka 
ve hře Upokojenkyně.  V té postavě se musel výrazně 
stylizovat a hrát 2x staršího než je on sám. Byl jsem proto 
zvědavý, jak se popere s malou, ale výraznou postavou. 
Myslím, že to zvládl výborně. Navíc na každou zkoušku, 
které se účastnil, měl pro nás připravenu spoustu vtípků.       

No a konečně Lukáš Vlček. S Lukášem jsme odehráli 
několik nezapomenutelných inscenací. A když jsme 
poslední tři roky spolu nehráli, tak se mě diváci z celé 
republiky pořád ptali na Lukáše, proč spolu nehrajeme a že 
je to obrovská škoda. Něco teď prozradím. Poté, co jsme 
spolu hráli tři roky v kuse a měli za sebou asi 100 repríz, 
začali jsme si trošku lézt na nervy. Jsme absolutní 
protiklady. Lukášovi vadilo, že moc tlačím na výkon, že chci 
stále víc a málo dávám důraz na zábavu. Mně zase vadil 
Lukášův laxnější přístup a malý tah na bránu. Já jsem se 
chtěl srovnávat u různých porot a předvádět náročnější kusy 
a Lukáš je nejspokojenější, když hrajeme pro domácí 
publikum nebo v některé menší sousední vesnici. Ale loni 
v létě se mi po souhře s Lukášem začalo stýskat, proto jsem 

ho oslovil, jestli bychom to zase „nedali dohromady“ ☺. 
Řekli jsme si, co nám v minulosti vadilo, a našli kompromis. 
Jsem moc rád, že opět hrajeme spolu! Díky Lukášovi byly 
zkoušky jedna velká zábava. Každé představení je pro mě 
svátek. 
 
V novodobé historii štítinského ochotnického divadla, 
která se datuje od roku 2000, se představil soubor už v 
kolika hrách? V kolika představeních jsi hrál a kolik her 
jsi už sám režíroval? S jakými úspěchy? 
Nejlepší by bylo otevřít divadelní kroniku. Máme dokonce 
dvě a obě jsou moc pěkné. Pokud budu vzpomínat, kromě 
dospělých hrály několikrát také děti s různými režiséry. 
V posledních letech hrají děti pod režijním vedením Lukáše 
Vlčka. Kromě jednoho dětského představení, ve kterém 
jsem vypomáhal, jsem hrál ve třinácti inscenacích, tři jsem 
režíroval samostatně a jedno s otcem. Sedmkrát se nám 
podařilo postoupit na národní přehlídku do Vysokého nad 
Jizerou a třikrát jsme dokonce národní přehlídku vyhráli a 
postoupili na Jiráskův Hronov. ŠAMU je první soubor, 
kterému se podařilo vyhrát 3x po sobě. A já osobně mám to 
štěstí, že jsem byl spolu s otcem zatím u všech postupů na 
národní přehlídku. Na národní přehlídce jsem získal jedno 
čestné uznání za herecký výkon, 3 ceny za herecký výkon a 
jednu cenu za úpravu a režii hry. Pokusím se vyjmenovat 
alespoň inscenace dospělých herců chronologicky podle 
roku premiéry a cen, které jsme získali na celostátní úrovni: 

2001 Georgi Danailov: NESERIÓZNÍ KOMEDIE ; režie Václav Benda 
 
2002 Antonín Procházka: S TVOJÍ DCEROU NE; režie Václav Benda a Marie Dominiková,  

Postup na národní přehlídku 
Cena za režii Václav Benda a Marie Dominiková a cena za mužský herecký výkon Jaromír Glabazňa. 

 
2004 Michail Sebastian: BEZEJMENNÁ HV ĚZDA ; režie Václav Benda 
 
2005 Francis Veber: BLBEC K VE ČEŘI ; Režie Ludmila Štědrá 

Postup na národní přehlídku 
Cena za herecký výkon Jaromír Glabazňa. 
 

2007 Maurice Henneguin: PROLHANÁ KETTY ; režie Václav Benda 
 
2008 Jaromír Břehový: OTYLKA ; režie Václav Benda 
 
2009 František Kožík: NOCI NA ZVÍKOV Ě; režie Václav Benda 
 
2010 Eric Assous: PŘÍBUZNÉ SI NEVYBÍRÁME ; režie Václav Benda.  

Postup na národní přehlídku 
Čestné uznání za herecký výkon Lukáš Vlček a cena za herecký výkon Ondřej Benda 

 
2011 Eric Assous: ÚDRŽBÁŘ; režie Václav Benda 
 
2012 Robin Hawdon: DOKONALÁ SVATBA ; režie Václav Benda 

Postup na národní přehlídku  
Čestné uznání za herecký výkon Vladimíra Hagenová, cena za herecký výkon Ondřej Benda, cena za herecký 
výkon Lukáš Vlček, cena za režii Václav Benda, cena za inscenaci hry ŠAMU Štítina 
Doporučení na Jiráskův Hronov 
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2013 Ray Cooney: RODINA JE ZÁKLAD STÁTU ; režie Václav Benda  

Postup na národní přehlídku  
cena za herecký výkon Jarmila Baranová, cena za herecký výkon Ondřej Benda, cena za herecký výkon Lukáš 
Vlček, cena za režii Václav Benda, cena za inscenaci hry ŠAMU Štítina 
Nominace na Jiráskův Hronov 
 

2014 Eric Assous: RODINNÉ TAJEMSTVÍ ; režie Jiří Zdrálek 
 
2014 Antony Neilson: LHÁ ŘI;  režie Ondřej Benda 

Postup na národní přehlídku  
Čestné uznání za herecký výkon Václav Benda, cena za herecký výkon Michael Slaný, cena za scénu Tomáš 
Konečný a Tomáš Halška, cena za úpravu a režii Ondřej Benda, cena za inscenaci hry ŠAMU Štítina 
Nominace na Jiráskův Hronov 

 
2015 Jaromír Břehový: ZÁTIŠÍ S LOUTNOU;  režie Václav Benda  
 
2015 Agatha Christie: PAST NA MYŠI ; režie Ondřej Benda 

Postup na národní přehlídku  
Čestné uznání za herecký výkon Milan Šťastný, čestné uznání za herecký výkon Ondřej Benda a cena za herecký 
výkon Vladimíra Hagenová 
 

2016 Lupinec & Co: UPOKOJENKYN Ě; režie Václav Benda a Ondřej Benda 
  
2017 Marc Camoletti: A DO PYŽAM! ; režie Ondřej Benda 
 
Které hry byly z Tvého pohledu ty nejúspěšnější? 

Co je vlastně měřítkem úspěchu? Už si nejsem tak jistý 
jako dřív. Víc cen a uznání, než jsme získali s inscenací 
Lháři, již snad ani nelze získat, ale je to jediné měřítko 
úspěchu? Myslím, že ne. Můžeme hry řadit podle toho, které 
byly nejúspěšnější u diváků, které byly nejúspěšnější u 
poroty na národní přehlídce, které byly nejlépe hodnoceny 
v Hronově, u které hry jsme měli nejkrásnější scénu, nejlepší 
kostýmy, u které hry jsme měli nejlepší partu, při kterém 
nácviku jsme zažili nejvíc legrace, nebo u které hry jsme 
měli nejbujařejší oslavy po představení. Zkrátka měřítek je 
spousta.  

Když se na úspěch podívám ze širšího pohledu, možná 
nejúspěšnější byla hned naše první hra Neseriózní komedie, 
protože ta nadchla spoustu lidí, kteří dodnes ve Štítině 
divadlo dělají. Hned v úvodu novodobé historie byla velice 
úspěšná inscenace S tvojí dcerou ne. Poté nás výrazně 
posunula režijní práce paní Ludmily Štědré při inscenaci 
Blbec k večeři. 

Nicméně až inscenací Dokonalá svatba jsme se výrazně 
zapsali mezi špičku ochotnického divadla v České republice. 
Hned další rok jsme s hrou Rodina je základ státu tuto 
vysoko nastavenou laťku srovnali. A hned v dalším roce 
jsme vše ještě překonali inscenací Lháři. Navíc v době, kdy 
už od ŠAMU všichni očekávali maximum. V posledních 
letech jsme měli radost, že posouváme kvalitu textů směrem 
k náročnému divákovi, že zvedáme hereckou techniku, ale 
čím víc jsme zvyšovali nároky, tím méně jsme si užívali 
legraci. Nemohli bychom nacvičit tak obtížnou inscenaci, 
jako byla Past na myši od Agáty Christie, pokud bychom 
pořádně nezabrali. Množství hodin strávených nácvikem 
bylo enormní, a pokud bychom přidali více legrace, tak 
počet hodin by musel být ještě mnohem vyšší.  

Dnes vnímám jako největší úspěch letošní inscenaci - 
A do pyžam! Nejen, že se nám s  Lukášem Vlčkem podařilo 

opět najít společnou divadelní cestu, ale zároveň jsem znovu 
objevil čistou krásu divadla. Zkoušky jsme si užívali tak, jak 
jsem to dosud snad ještě nezažil. Herecká parta je úžasná a 
atmosféra při představeních také. 
 
Jak vnímáš štítinské publikum? 

Štítinské publikum každým rokem roste. Publikum se 
již nespokojí s výkony, které jsme podávali v minulosti. 
Mnoho diváků má herecké zkušenosti. Někteří se účastnili 
odborných divadelních rozprav. Štítinský divák je už mnoho 
let „vychováván“. Přispělo k tomu také pořádání krajské 
postupové přehlídky Štivadlo.  

Avšak právě u Štivadla se krásně pozná i další tvář 
štítinského diváka a to je ukázněnost a vstřícnost. I když se 
některému souboru hra nedaří, publikum má zájem vlídně 
pomoci a podpořit. Nestává se, že by například diváci 
odcházeli, případně hrubě kritizovali. Zároveň dokáží diváci 
ocenit i začínající soubory. Přestože si jsou dobře vědomi 
množství chyb. Proto si myslím, že cizí soubory rády ve 
Štítině hrají.  
 
Kdo tvoří hercům zázemí? 

Podpora divadla je ve Štítině enormní. Divadlo 
podporuje obecní úřad, škola, ale také další občané. Musel 
bych zmínit i manželky, které se nám během hraní divadla 
starají o děti, perou a žehlí kostýmy, nebo manžely našich 
hereckých kolegyň, kteří trpělivě snášejí nepřítomnost 
manželky v domácnosti.  

V ŠAMU se od roku 2000 vystřídalo více než 100 
herců, režisérů, techniků, těch kteří chystají představení, 
kteří pomáhají v kuchyni, kteří píšou časopis Slunečník, 
kteří píšou kroniku, dělají fotodokumentaci, chystají 
plakáty, kteří zabezpečují přehlídku Štivadlo, kteří 
pomáhají, když je cokoli potřeba. Někteří jsou s námi od 
počátku, jiní pomáhají jen pár let. Lidí, kteří nám tvoří 
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zázemí, je mnoho. Chtěl bych je všechny jmenovat, ale mám 
strach, že bych na někoho zapomněl. Proto zmíním jen 
jednoho, který je u divadla po celou dobu a je hlavní hybnou 
silou - tím je můj otec. Díky jeho aktivitě se štítinské divadlo 
dostalo tam, kde je nyní.    

Koncem dubna 2017 bude probíhat oblíbená divadelní 
přehlídka venkovských ochotnických souborů. Na co se 
může divák těšit (kromě domácího Šamu)? 
     Tak tohle prozatím nevím. 
 
Děkuji za rozhovor.

 
 

Ptal se a foto ze hry A do pyžam! pořídil Mgr. Jaroslav Dominik 
 
 

AIKIDÓ ve Štítině 
 
Aikidó je japonské sebeobranné bojové umění a spíše než na výuce bloků, krytů, úderů a kopů se soustřeďuje na umění vyhnout 
se tvrdé a přímé konfrontaci sil a energií mezi útočníkem a obráncem. Funguje na principu limitů anatomických 
vlastností lidského těla, tj. využívá páky a hody k neutralizaci útoku či útočníka, nikoli k úmyslné likvidaci.  
 
Nutno říci, že se nejedná o rychlý kurz sebeobrany, ale o velmi komplexní a sofistikované bojové umění, které neponechává nic 
náhodě, učí dokonalou koordinaci svého těla, umění vnímat prostor kolem sebe a adekvátně na situaci reagovat. A v neposlední 
řadě poskytuje fyzický i duševní rozvoj, který pomáhá též v běžném životě, vyrovnanosti, zdravému sebevědomí i pokory, 
poznávání nových lidí a vytváření přátelství. 
 
Aikidó patří do skupiny tzv. měkkých bojových umění, což znamená, že nevyžaduje žádné speciální tělesné předpoklady pro 
jeho trénink, a je vhodné pro naprosto každého jedince, obzvláště pro ženy či děti a lze jej cvičit do velmi vysokého věku. Systém 
aikidó neobsahuje žádné extrémní cviky ani pozice, požadující veliký strečink, obratnost či fyzickou sílu, jako v jiných bojových 
uměních a sportech. Jeho pohyby jsou velmi přirozené a nenásilné. Zatěžuje tělo rovnoměrným způsobem, tudíž jej lze využit i 
jako zdravotní cvičení, sloužící k odstranění problémů se zády, svaly apod.  
 
Ai-ki-dó (ai – harmonie, ki – energie, dó – cesta). Cvičení aikidó je životní cesta. A jak již sám název napovídá, učíme se 
harmonizovat s energií, kterou útočník vydává směrem k nám a využívat ji v náš prospěch, nikoliv ji blokovat a zastavovat. Čím 
více energie a síly útočník do útoku dá, tím silněji se mu vrátí v podobě protitechniky obránce. 
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Ač od smrti O-senseie (1969), zakladatele aikidó, aikidó nabralo mnoho podob, stylů, organizací, myšlenka by měla zůstat stále 
zachována, a to cvičit aikidó pro samotnou radost ze cvičení, zdokonalení nejen sama sebe, ale i snahu pomáhat ostatním, a to ne 
pouze po stránce tréninku bojového umění, ale v životě obecně, jelikož cesta bojového umění se stává životní cestou a filosofií. 
  
Oddíl Aikido Štítina se věnuje výše uvedenému bojovému umění již třetím rokem. 
Více informací na našich stránkách: www.aikido-stitina.cz 
Na těchto stránkách jsou uvedeny veškeré informace o našich aktivitách i mimo aikido. 
 

 

 

 

 

 
 Lubomír Pásztor, foto archív www.aikido-stitina.cz 

SEZNAMTE SE PROSÍM… 
Ve vydání prvního čísla tohoto roku a následujících číslech bych vás, čtenáře, chtěl postupně seznámit s našimi kluky, reprezentanty 
fotbalového týmu, hrajícího na špici v I. A třídě krajského přeboru. A trochu odtajnit jejich sportovní soukromí nebo je trochu lidsky 
přiblížit našim fanouškům, kteří se chystají na jarní zápasy. Je nasnadě, že mezi prvními, kteří se vám blíž představí, bude předseda 
oddílu, ještě stále aktivně hrající obránce, stopér a jeden z nejrychlejších hráčů v týmu -TOMÁŠ HALŠKA, a dále se představí trenér a 
zároveň ředitel naší ZŠ - DANIEL MATYÁŠEK. 

Daniel MATYÁŠEK

Dane, vzpomínám si na naše první setkání na hřišti. Hráli 
jsme v dorostu, Ty v Komárově, já za Štítinu. A podruhé se 
setkáme po třiceti létech a ani ve snu by mne nenapadlo, u 
jaké příležitosti, že budeme spolupracovat ve fotbalovém 
oddílu. Jaká vlastně byla tvoje fotbalová kariéra? 

Dělal jsem atletiku a s fotbalem jsem začal někdy v patnácti 
v Komárově. Od sedmnácti jsem hrál asi dva roky I. B třídu 
v Mokrých Lazcích. Na dalších 5 let jsem se vrátil domů, kde 
jsme vykopali okresní přebor. Následovaly Velké Hoštice a 
župní přebor, dále divizní Krnov a postup do, v té době, třetí 
ligy. Tam už byla neskutečná konkurence, a tak jsem se vrátil 
do Velkých Hoštic.  Když se po pár létech ozval zase Komárov, 
abych vypomohl k postupu do I. B třídy, tak jsem neváhal.  
Anabáze asi šesti let, kdy jsme bojovali každý rok o postup. V 
té době už jsem hrál s Hlaváčkem, Havelkou a proti nám Kuba 
Černý a Kuděla (všichni momentálně hráči Tatranu - pozn. 
red.). Následovaly Suché Lazce, kde jsem už byl hrajícím 
trenérem … a v 37 letech konec.  Už to stačilo. Po pár letech 
odpočinku od fotbalu, kdy jsem ho fakt nemusel, mne oslovil 
Jindra Sosna, který tady ve Štítině dával do kupy mládežnický 
fotbal. A z několika kluků se postupně oddíl rozrostl snad na 
padesát chlapců i dívek. Rozjeli jsme fotbalovou akademii a teď 
už máme tři věkové žákovské oddíly. Všechno to funguje snad 
šest let. Několikrát mne s prosbou oslovil Leo Švančar, abych 
trénoval první tým mužů, až mne přesvědčil a už je to čtvrtý 
rok, kdy jsem zpět na trenérské lavici. 

Musím Ti říci, že to jsou ty nejlepší roky, které právě 
Tatran prožívá ve své historii. Nikdy se tady nehrál 
kvalitn ější fotbal, teda alespoň co se výsledků týče, než 
právě teď. A tak nás fotbalové činovníky mrzí, že si na 
hřiště nenajde cestu více diváků. Slýcháváme, že je v týmu 
málo místních hráčů. Co si myslíš, je to ten hlavní problém? 
Vždyť s tím se potýká většina týmů, se kterými se v soutěži 
střetáváme. Hodně lidem tady stačí poslední nebo 
předposlední soutěž. Jen ať to hrají místní. Ale ti stejně 
nejsou, jelikož dnešní život skýtá spoustu jiný zájmů. 

Ano, přesně tak, jak jsi to řekl. Pokud se podívám po okolí, tak 
to vidím i v jiných soutěžích, že týmy mají starosti s hráči, kteří 
prostě nejsou. Chybí dorostenecké týmy, kluci často v těchto 
létech zanevřou na fotbal. Sejdou se výjimečně silné ročníky, 
kdy se výborně utuží parta hned v začátku a ti kluci potom 
projdou i dorostem a dospělý tým doplní. Další problém může 
být ve kvalitě soutěže, která je už opravdu na „Štítiňáky“ dost 
vysoká. Tento tým se spíš skládá z kluků, kteří se v tomto 
fotbalového prostředí navzájem znají řadu let a dokážou držet 
partu i mimo hřiště. Taky to může být sobotním termínem, kdy 
lidé dělají na zahrádkách nebo zvelebují domy, ale asi to 
nebude jen tím.  Tady v obci je spousta druhů jiného vyžití, 
nejen sportovního - nohejbal, tenis, volejbal, jsou tu hasiči, 
divadlo, skauti nebo Bejatky.  Nabídka je tady pestrá. Takže si 
myslím, že i kdyby tady byla třetí liga, tak budou chodit spíš 
cizí lidi. Vždyť se hraje na špici delší dobu a stejně lidé nechodí.
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Vrátím se ještě ke složení mužstva. Základ je štítinský, dále 
tady jsou tři hráči z Komárova, z Kravař, kluci z Hradce, 
z Opavy. Před třiceti léty bylo prakticky nemožné, aby se 
tady potkali „cisaraci“ s „prajzama“.  Spíš jsme se dokázali 
na zábavách „požduchat“, ale tady ta směsice funguje 
výborně už několik let. 

Tak opravdu, nějaká ta nevraživost tady není žádná. Kluci se 
potkávají léta na hřišti. Zrovna v týdnu jsem se potkal se Sabem 
(hráč Kravař - pozn. red.)a dokázali jsme se snad půl hodiny 
přátelsky pobavit. Samozřejmě při fotbale se stane, že zazní 
peprnější slůvka, třeba po ostřejším zákroku. To víš, nikdo 
nechce prohrát. Já žádnou nevraživost nevnímám a nesetkávám 
se s ní. 

Dobře, posuneme se dále. Ty jako trenér máš radši výsledek 
4 : 3 nebo 1 : 0? 

Můj sen je mít vždy po sezóně 39 bodů a skóre 13 : 0. Takže 
radši 1 : 0 s tím, že si tým tento výsledek uhraje svojí rozvážnou 
hrou a precizní obranou, kdy má většinu hry pod kontrolou a ví, 
kdy může „povolit“ a kdy „přitáhnout“, ale pokud hra nestojí 
za nic a zachrání nás třikrát branková konstrukce, tak to zase 
ne! Máš zápasy, na které se nedá dívat, je to spíš „okopávaná“ 
a padají branky. A na druhou stranu, bývají výborné zápasy, 
kdy jde hra „nahoru – dolů“ a brankáři s obranou se překonávají 
a výsledek zůstane 0 : 0. Tady se těžko odpovídá. 

Jak se ti pracuje s hráči v týmu, kteří jsou povahou 
rebelové, buřiči? Vítáš takové povahy? 

Já určitě nepotřebuji jen ty „hodné“. Dokážu pochopit emotivní 
hráče, jako je Hlaváček (náš gólman a kapitán pozn. red.). U 
nás zrovna v týmu nemáme moc takových hráčů. Troufám si 

říci, že jsme spíš ten klidnější manšaft, možná trochu hádavý, 
ale borce, který by hru vyloženě „brousil“, takového v týmu 
momentálně nemáme. Další věc je, pokud nechce hráč tolerovat 
mé tréninkové dávky. Může si „brblat“ pod nosem, dobře. Jiná 
je, jestli všechno „neguje“, tak to má smůlu. Vzpomínám na 
Tomase (bývalý útočník - pozn. red.), ten měl vždycky řečí 
kolem běhání a sprintů, měl zdravotní potíže, mohla ho 
limitovat špatná kolena a asi trpěl (úsměv). 

Dokážeš si představit, že bys trénoval ještě vyšší soutěž? 

Bez potíží. Měl jsem nabídky z oddílů. U mne je problém má 
práce. Já v ní trávím hodně času a ten by mi asi chyběl. Tady 
mám hřiště za rohem. Po převlečení jsem do pěti minut na 
hřišti. To je výhoda. Jinde to je o dojíždění a krátit školní čas 
už ani moc nejde. Jó, fotbal je mým koníčkem, je to zpestření 
života, způsob jak se odreaguji.  Ale můj úděl, nebo mé životní 
rozhodnutí, je škola a ta je na prvním místě. 

Takže poslední otázka. Čistě hypoteticky. Můžeme vyhrát 
I. A t řídu? 

Za ty čtyři roky, co tady trénuji, jsme byli velmi blízko dvakrát. 
Nějak to vždy nedopadlo. V letošním roce jsme v půlce soutěže 
kousek od prvního místa. Zbytečně jsme nějaký bod ztratili, 
třeba ve Staré Bělé. Možná chybějí ještě dva hráči na posílení 
týmu a povedlo by se to. Letos to je velmi vyrovnané. 
Nepovedou se první jarní kola a hraješ o záchranu. Osobně 
věřím, že fanoušci na jaře přijdou a třeba nám k té výhře 
pomohou. 

Dane, děkuji Ti za Tv ůj čas.  

Nemáš za co.               

 

Tomáš HALŠKA

Nazdar Tome a jaká byla Tvá kariéra?  

S fotbalem jsem začínal v šesti letech pod zkušenými trenéry 
Břeťou Vaculou a Jardou Černým. Krásné roky, kdy jsme po 
zápase dostali tatranku a někdy i žlutou sodovku. 
V dorosteneckém věku došlo ke spolupráci štítinského a 
kravařského fotbalu a já šel hrát za kravařský dorost pod vedením 
Franty Kaluže. Probojovat se do kádru mužů, kteří hráli v té době 
na čele Moravskoslezské divize, se mi nepovedlo. Vojna 
v roce1997 a poté konec fotbalu ve Štítině mě donutil hledat jiný 
fotbalový tým. Oslovil jsem svého spolupracovníka Jana 
Vožníka, bývalého ligového hráče, který v té době působil ve 
Velkých Hošticích, a povedlo se. Čekala mne účast v krajském 
přeboru, pěkný areál a hlavně dobrá parta lidí, za kterou jsem rád 
jezdil. Zpátky do Štítiny jsem se vrátil ve 30-ti letech.  

Takže rozjetá osmá sezóna!! 

No letí to! V té době už byl opravený sportovní areál v majetku 
obce a v něm lidi, co mají rádi fotbal a hráli již okresní přebor. 
Naskočil jsem do dobře rozjetého vlaku a ještě dvakrát jsme 
postoupili.  
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Jaký máš pohled na početnou skupinu našich "krajánků" 
v týmu?  

Říkáš početnou schválně? 

No jo, schválně.  

Fotbal se v tomto směru hodně změnil. Před dvaceti lety skoro 
celý kádr tvořili hráči ze Štítiny. Dnes není mužstvo v A třídě, 
které by mělo většinu svých odchovanců. Je to dáno i tím, že se 
hraje vyšší soutěž, než se tady dříve hrávala. Ale pozor! V B 
mužstvu jich také není mnoho. Roky už nemáme dorost, který 
by kádr doplnil. To není problém jenom náš, ale i jiných klubů. 
V okrese Opava je 71 fotbalových oddílů a z nich má dorost jen 
26 oddílů.  

 
Tady se dá vzpomenout na naši mládež. 

Je to všechno propojeno, jak jsem vzpomínal na začátku, ten 
dřívější fotbalový výpadek je znát i tady. Doplnit muže 
dorostenci se nám nedaří. Uvidíme do budoucna. Práce 
s mládeží pod vedením pana Jindry Sosny je na dobré cestě. 
Mezi 15. - 17. rokem věku jsou obrovské ztráty. Chlapci mají 
plno jiných aktivit, sportů a kroužků, než bylo dříve. Zůstanou 
jenom ti, kteří mají rádi fotbal a ví, že to dělají pro sebe. Nevím 
o nikom ze Štítiny, kdo by nastoupil v 1. lize, nebo by se 
fotbalem živil. Snad je to výzva i pro naše malé fotbalisty! 

 
Porovnej prosím Tě kvalitu areálu a zázemí s jinými oddíly. 

Obec v roce 2005 tento areál hodně pozvedla. Když to vezmu 
v naší soutěži, tak si myslím, že sedm oddílů má zhruba stejné 
zázemí. Tři jsou horší a tři lepší než naše. V okrese Opava 
patříme do té prví poloviny. 

 
 Co by se tady dalo vytvořit v budoucnu? 

Tělovýchovná jednota má areál v nájmu od obce. Větší 
investice je na rozhodnutí zastupitelů. Některé projekty jsou 
připravené, uvidíme, co se podaří dotáhnout do konce. Naší 
slabinou je rezervní hřiště, které nemáme. Na tom se musí  

v budoucnu zapracovat. Trávník dostává zabrat a nestačí se 
zregenerovat. Od pondělí do pátku se trénuje a o víkendech jsou 
zápasy.  

Zpět k fotbalu. M ůžeme vyhrát I. A třídu?(momentálně 4. 
místo, ztráta šest bodů) 

No tak to určitě! Jedna věc je vyhrát soutěž a druhá postoupit 
do vyšší třídy. Když se mužstvu vyhnou zranění, bude se dařit 
střelecky a ty dobře nalajnuješ hřiště, tak je to velice 
pravděpodobné. Už jsme jednou skončili druzí a byl nám 
nabídnut postup do vyšší třídy, který jsme však odmítli a 
rozhodli se zůstat v1.A třídě. 

Co říkáš na počet lidí, kteří jsou ochotni investovat svůj 
drahocenný volný čas a starat se o štítinský fotbal? 

Je to přes dvacet lidí. Možná pro někoho vysoké číslo, ale 
není…. Hledáme další ochotné lidi do týmu. Ať je to 
pořadatelská služba při zápasech, nebo výpomoc s mládeží. Do 
jarní sezóny musíme najít vedoucího mužstva mužů. Tak kdyby 
měl někdo zájem, může se přidat! 

 

Nejeden fanda Tatranu Tě rád vidí na hřišti při 
mistrovském utkání. Co myslíš, jak dlouho se dá, v Tvém 
případě, udržet fyzičku na dostatečné úrovni? 

Budu se snažit co nejdéle. Každým rokem je to složitější. Zimní 
přípravu jsem zahájil a trénuji pravidelně. Rád bych se ještě na 
trávníku ukázal, ale už to nebude na každý zápas. Na podzim 
mám odehrané 4 zápasy ze 13. Jak to nebude ono, tak ještě 
vypomůžu B-týmu. 

 

Proč by lidé měli přijít a podpořit naše týmy v kvalitních 
výkonech? 
Protože se hraje dobrý fotbal v pěkném areálu. Přijít si zafandit 
a odreagovat, dát si klobásu nebo dobré pivko. Pokecat se 
známými a odpočinout si od každodenního shonu. Prostě jít 
jenom na fotbal.  

Děkuji Ti za rozhovor.   

Kluky zpovídal Petr Halfar, foto autor a archív TJ Tatran

Rozlosování jarní části a jednotlivé kategorie najdete na www.stitinafotbal.cz 
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Nejžádanější zboží Nového roku! 
Zatím co většina lidí prožívá přelom roku bujarým veselím na večírku, pro 
některé je pár minut Nového roku závod o zvýšení produkce ovoce a zeleniny 
na letošní sezónu. O co že jde? O objednání kolonií čmeláků! 
Pravděpodobně naše jediná farma na chov čmeláků - Výzkumný ústav 
pícninářský, s.r.o. Troubsko, měla pár minut po půlnoci vyprodáno. 
Čmeláků je třeba si vážit pro jejich opylovací schopnost. Jediná čmeláčí 
dělnice navštíví denně až 2000 květů. Mezi jejich další přednosti patří věrnost 
zdrojům potravy v nejbližším okolí (včela dá často přednost řepkovému poli 
vzdálenému i 2 km), pracovitost i za chladného a deštivého jarního počasí a má 

delší sosáček, kterým se dostane i do květů s dlouhými květními trubkami. 
Nejčastěji jsou čmeláčí kolonie v úlcích používány v pěstebních sklenících s rajčaty a paprikami, ale čím dál častěji je využívají 
i v sadech s ovocnými stromy. 
Čmelák je oproti včelám mnohem méně agresivní, ale dokáže bránit své potomstvo. Není radno ničit mu hnízda, má také žihadlo. 
Na koho žihadlo nezabírá, tak upozorňuji, že je zákonem chráněný! Nedá mi to a zastanu se zde i včel. Po použití žihadla včela 
umírá, takže se rozhoduje mezi životem a smrtí. Ruku na srdce, kdo z vás by váhal použít dostupnou obranu, kdyby se vás snažil 
někdo zašlápnout nebo ohrožoval vaše potomky ve vašem domě? Navíc včela, ale i ostatní neoblíbený hmyz jako jsou třeba 
mravenci, položí život za obranu celé své kolonie. 
Kdo chce život čmeláků na své zahradě zpříjemnit a podpořit, může vysít či vysadit vhodné rostliny, případně si pořídit čmeláčí 
úlek. 
Přeji Vám, aby letošní jaro bylo doprovázeno bzučením hmyzích opylovačů „v korunách stromů“ a pozdější hojností sklizně 
ovoce i zeleniny. 
Více informací o chovu čmeláků, stavbě úlků a živější zahradě: www.ceskycmelak.cz, www.cmelaci.cz  

Petra Valentová, foto autorka 

 

Chceš se příjemně odreagovat po celodenním shonu  
a zároveň udělat něco pro své tělo? 

Přidej se k nám! 
Rádi mezi námi uvítáme všechny příznivce volejbalu, 

kteří si chtějí zahrát pro radost 
(ne na výkon ☺) a najít nová přátelství… 

 
Kdy?    Každý čtvrtek 18:00 – 19:30 
Kde?    V tělocvičně ZŠ gen. H. Píky  
             ve Štítině (v teplých měsících na hřišti  
                              TJ Tatran) 
Poplatek? ano (zanedbatelný!) 

Těšíme se na Tebe!  
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